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O FEM EI E AP R I GĂ 
Cei care scotocesc prin calendare ne-au 

adus în toam na asta vestea că Tamara 
Buciuceanu implineste 40 de ani de  teatru. O 
viată de om- ma1 bine'spus două, una pe scenă si 
una acasă - cum recunoaste cu limtte însăŞi 
artista , încercînd un bilant de etapa în. care 
amintirile importante si fleacurile, numele 
ce lor pe care-J preţui�şte _ca şi nenuiŢiire� 
celor care au facut-o sa se mcrunte, reg 1zoru 
si o�menii pe care-i întîlneste în piată se 
ordonează si se răspîndesc 'într-un ritm de  
poveste, în  care toata lumea e contemporană 
cu toată lumea .  

în  ambia nta ca lmă a apartamentu lui dintr-o 
strădută "pe lîngă Lupoaică" , Ta mara 
Buciucea nu pare a fi într-adevăr ce spune ea 
că este: un om care nu iubeste zarva, muncitor si 
foarte ordonat Dar cei care au văzut-o pe 
scenă, dar mai a les cei care au urmărit-o mun
cind stiu că acestea sînt "chin�ile" civile a le  
unei firi a prige si necrutătoare m primul  rînd 
cu ea însăsi, că 'aceste ca lităti sînt manutanta 
pentru efortul de maximă intensitate implicat 
de trăirea ei scenică. 

Dru mul  ei în a rtă n-a cunoscut a lternanţa 
hîrtoapelor si cu lmilor. De la bun început, 
profesorul eî, Nicolae Băltăţeanu - pe care si 
acuma îl evocă cu respectul învăţacelu lui :, 
văzîndu-i ochii rotunzi si obrajii bucălaţi , i-a 
prezis că va face roluri de caracter. Nu-i un 
destin usor de asumat la 23 de ani si pentru ca 
să poti "'reprezenta" caractere treb'uie să ai tu 
însuţi' nişte re pere foarte solid e de caracte.r. 
N-am fost o cochetă, n-am dat mese ca să f1u 
distribuită, nu m-am îndrăgostit brusc de nici un 
regizor - am păsit treaptă cu treaptă pînă am 
al· uns într-un v1rf. bacă cmeva crede că mă poate 
c inti de-aici se însală. E cam greu. Si repetă 
acest e cam greu', căutînd tona litatea lustă 
pentru _personajul "femeia care nu se lasă . Nu 
cred ca cineva ar  avea intentia s-o clintească 
din locul  în care se află. Si l'amara stie foarte 
bine că, indiferent de si'mpatii sau antipatii 
(firesti subtera ne în toate g rupurile umane, 
da r foarte vizibile în lumea teatru lui), colegii, 
regizorii, directorii si contabilii au conside
rat-o întotdeauna o va loare sig ură pentru care 
merită să fa ci eforturi ca s-o ai m preajmă. 
Va loare întretin ută printr-un perma nent efort 
de cucerire a' noi teritorii: Eu am vrut să mun
cesc. să ajung, am făcut balet si canto. N-am vrut 
să-mi lipsească nimic şi viaţa mea artistică a 
dovedit necesitatea acestor pregătiri. A jucat 
zeci, da că nu sute de rolun pe scenele 
teatrelor dra matice, a jucat opt a ni la Teatrul 
de Operetă, cînd cronicarii muzicali constata u 
apanţia unei noi duene, a făcut succes si la 
Teatrul de Estradă în Boema - slăbiciunea mea, 
a revenit pe scena teatrelor de proză, unde 
e,xperienta acumulată a devenit expresivitate, 
armonie, ' maleabilitate. 

A crescut o dată cu regizorii din generatia 
ei, a lucrat cu cei mai în vîrstă decît ea si cu cei 
mult mai tineri. A jucat în spectacole realiste, 
magice, metaforice. Din punctul ei de vedere 
n-au fost p robleme de ada ptare: Eu m-am 

înţeles cu absolut toţi regizorii cu care am 
colaborat Mi-au dat indicatii, mi-au arătat, dar să 
stii un secret: cum am simtit eu si cum am făcut 
eu a fost cel mai bine. E acesta,· probabil, unul  
din secretele marilor actori: modul  în care ei 
reuşesc să simtă si să facă al lor gîndul 
celuila lt. ' 

Actoria - a rtă care nu poate conta pe recu
noasterea posterităţii, a rtă care are nevoie de  
confirmarea prin succes acum şi aici, solicită 
la maximum sinceritatea . Complezenţele , ie
rarhiile impuse din afară se răzbună întotdea
una tot acum si aici. Iar sinceritatea este 
posibilă între artisti de va loare ega lă. Cînd 
Tocilescu m-a distribuit în Madame Pernelle în 
Tartuffe mi-a spus că vrea ca spectacolul să aibă 
un început puternic, care să spargă gheata. Nu e 
un rol mare, n-o să fie important pentru mine, dar 
e important pentru el. A fost cinstit cu mine, ceea 
ce nu mi s-a întîmplat cu toţi regizorii. 

Extraordinara popularitate,vecină cu una
nimitatea, de care se bucură în România (dar 
nu numai) actorul de  comedie i se pare 
Tamarei Buciucean u  pe deplin meritată. Nu 
numai pentru că, instinctiv, omul doreşte mai 
curînd să fie înveselit decît întristat, ci şi 
pentru că actorul  comic este născut, nu făcut. 
Comedia e greu de jucat, dacă n-ai de la Dum
nezeu acel ceva care nu se poate mima, care 
trebuie să existe în tine. Dacă drama poate fi 
construită pornind de la datele literare ale tex-

https://biblioteca-digitala.ro



tului, pentru comedie iti trebuie şi har. Iar izbînda 
maximă este echilibristica pe f1rul subţire care 
desparte rîsul de plîns. Credeti-mă pe mine: 
multe personaje comice au trecut prin mine. Nici 
un om nu este atît de rău încît să-I nimicesti prin 
rîs, fiecare are dreptul său la compasiune', chiar 
dacă la această înţelegere ajungi după ce te-ai 
amuzat bine . 

O ascult făcînd teoria sui-generis a comi
cului şi-mi a mintesc repetiţiile de la "Bulan
d ra" cu dramatizarea Cătă linei Buzoianu d upă 
romanul Gabrie lei Adameşteanu Dimineaţă 
pierdută. Clar-obscurul scenei de la I coanei, 
frigul ,  încrîncenarea Tamarei Buciucea nu, 
energia feminină a Ginei Patrichi, sfredelirile 
Rodicăi Tapa lagă . . .  Si nesfirsitele drumuri ale 
Cătă linei Buzoianu  ·din loji spre scenă si 
îna poi, cînd cuvintele nu-i mai ajungeau, 
devenind gest. . .  Caietu l  de ,..;;coală al Tamarei, 
în care-si copiase textul  si m care nu se uita. 
Mă apuca trei dimineata' lucrînd rolul. N-am 
învăţat niciodată pe dinafară ca papagalul, 
mecanic. Citeam replica mea, replica partene
rului şi aşa găseam intenţiile şi sensul şi intonaţia. 
Adormeam şi mă visam îmbrăcată în costumul 
personajului, căutînd o gheată rătăcită ... '{ica 
Delcă a fost cartea mea de vizită definitivă. 1 ntîi 
acest spectacol mi-a provocat o durere cumplită 
- au fost cîţiva colegi care s-au îndoit că eu pot să 
fac premiera. Cătalina Buzoianu a insistat, s-a 
zbătut, �i aşa a fost să fie, că eu am jucat la 
premiera şi au fost aplauze după fiecare replică. 
Iar Gabriela Adamesteanu m-a felicitat si mi-a 
spus că de-acum înainte personajul meu 'va trăi 
paralel cu cartea ei ... Si nu pot să nu regret că 
acum actorii n-au san'sa vedetelor dintre cele 
d�uă războaie, pen'tru care dramaturgii scriau 
p1ese. 

Pe scenă sau la televizor, Tamara Buciu
ceanu dă întotdeauna senzaţia că se simte 
b�ne î� 

A 
pielea per�onaiului, că '-tie . d.e unde 

vme ŞI mcotro s-o 1a ,  ca a popos1t a 1c 1  spre a 
ne mai face o bucurie şi pe urmă se duce la 
treburile ei. Premiera o jucam într-o totală uitare 
de mine, într-atît mă concentrez pentru ca nimic 
din ce am dobîndit la repetiţii să nu treacă Aeob
servat. Cam la al saselea spectacol "mă asez" în 
rol, textul se topeŞte în pauze si invers, ştiu unde 
trebuie să ţin seama de reacţia' publicului. Come
pie nu se poate juca fără public, dramă se poate. 
Intotdeauna am fost foarte meticuloasă: mă ştiau 
aşa şi masiniştii şi cabinierele, care m-au 1ubit 
foarte mult, n-am să le uit niciodată. Cînd am 
jucat Chiriţa la Turda mi-am făcut singură cos
tumele, mi-am brodat mitenele. Că e meticu
loasă, ştiu. Deşi a m  că lătorit împreună, desi 
am dormit chiar şi în aceeaşi cameră de hotel ,  
nu era niciodată a ltfel decît asa cum poate fi 
întî ln ită p e  strad ă .  A c u m  îmi' d a u  seama că 
n-a m văzut-o niciodată pe Tamara ciufu lită. Că 
e meticuloasă se poate observa şi în sufrage
ria în care stăm acum,  unde fiecare obiect, şters de praf, stă la locul  lui. E o casă burg he
ză în cel mai bun sens a l  cuvîntului, în care 
nimic nu sugerează boema, dezordinea sufle
tească . T in foarte mult la familie. Sînt supărată 
că o mare cîntăreaţă de operă, cum e sora mea, 
Iulia Buciuceanu, a fost si este neglijată. Dar sînt 
mîndră că în tot acest răstimp ea a fost demnă si 

nu s-a înclinat niciodată. Pentru mine demnitatea 
e singura valoare pentru care nu fac nici o con
cesie. Pe cei care mi-au făcut rău, i-am iertat. Am 
citit undeva că e mai usor să urăsti decît să 
iubesti si să ierti si sînt de' acord. Am'stiut să iert 
şi să 'rabd pînă i'n momentul în care mi-a fost pusă 
în primejdie demnitatea. Pentru că dacă o p1erzi, 
nu mai găseşti de unde s-o cumperi. Soţul meu, 
doctorul Botez, m-a inteles întotdeauna, a ştiut 
că primul plan al vietii mele e teatrul: "eu vin la 
urmă". La urmă, dar la aceeasi cotă. S-a bucurat 
de succesele mele, a ştiut să mă aştepte frumos. 

Actorii care sustin că nu citesc cronicile şi 
că putin le pasă de ce spune publicul despre 
ei, că 'popularitatea îi oboseste nu prea sînt în 
relatii bune cu adevărul .' Pentru Tamara 
publicul e totul ,  vorbeste despre el ca despre 
un individ , nu ca despre o masă de oa meni: 
Dacă ne. i�;�beşte ăsta, nu. mai vrem altceva pe 
lume. N1c1 o avere nu-t1 poate aduce atîtea 
satisfacţii cît dragostea oamenilor. Am avut suc
ces în Bucuresti si la Turda, în Statele Unite si la 
Moscova, în săli ' de sport si la televizor. Cînd 
teatrele din provincie nu-si p'uteau asigura chen
zina, mă chemau si, împreună cu altii, dădeam 
două spectacole pe stadion si "reiltabilizaro" 
instituţia. Nu e nici o rusine să fii popular. Iti 
trebuie însă mult curaj ca să apari pe un stadion'. 
Cînd mă întîlnesc în piată, oamenii mă 
înconjoară, îmi oferă flori si niă întreabă unde 
mai joc. Exista· pe vremuri o solidaritate care 
acum nu se prea observă. Nu pot să uit cum 
acum patru ani, într-un viscol îngrozitor, stăteam 
cu Mihaela Juvara si Gina Patrichi la Piata 
Kogălniceanu încercînd să găsim o masină. 'A 
oprit o Salvare si, ghemuite printre paturi si 
tuburi, am rîs tot drumul. Eram ca după o bătălie 
cîstigată. Toate aceste mici victorii într-un 
război care părea că nu va putea fi  cîstigat 
niciodată n-au rămas fără urme. Răcesc' usor, 
răguşesc, mă chinuie reumatismul. Ani de zile 'am 
jucat în frig, în sală oamenii erau cu paltoane şi 
căciuli de blană, iar noi pe scenă uneori într-un 
combinezon sau într-o simplă rochită. Se 
producea un miracol. Uitam de frig, uitam' de tot. 
Făceam atunci singura politică pe care eu o 
recunosc: cea a scenei. Actorul nu trebuie să-si 
dorească nici să fie rege, nici să fie milionar; ci sa 
joace teatru. E plăcut uneori să ai bani multi, să 
poţi să-ţi faci o bucurie neplanificată. Dar e foarte 
neplăcut să nu ai strictul necesar. Pensiile ac
torilor sînt de mizerie. De cîte ori îmi insotesc un 
coleg sau o colegă pe ultimul său drum aud cum 
se şopteste sau se spune tare "N-am făcut destul 
pentru e(". De ce trebuie să recunoastem asta, 
cînd nu se mai pot face decît parastase si 
pomeni? Actorul trebuie tratat cu mai multa 
blîndeţe şi delicateţe în timpul vieţii. 

După explozia u ltimei pledoarii se asterne o 
pa uză lungă care contine dia log uri 'cu per
sonate de ea ştiute. Ca'  să mai diminueze din 
patet1sm, îmi povesteste că a pus murături, că 
a chemat-o Horea Popescu să joace la Teatru l  
Naţional şi. Dorina Lazăr la compa nia 
particulară pe care o cond uce. Si în concluzie, 
dar şi în continuarea dialogu lui numai de ea 
ştiut : N-am murit încă. Sînt activă. Joc. 
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